
La Fundado Bosch i Cardellach, el 
proppassat 27 d’abril, ens invità a 
escoltar la conferència que, sota el 
títol “La delimitació de l’Àrea Me
tropolitana de Barcelona-Sabadell- 
Terrassa”, ens oferiren Josep Roca, 
catedràtic d’Arquitectura Legai i 
director del Centre de Politica del 
Sòl i Valoracions de la UPC i 
Joaquim Clusa, economista que, 
actualment, treballa a “Barcelona 
Regional” , Agènda Metropolitana 
de Desenvolupament i d’Infraes- 
tructures. Aquest, amb qui parlem, 
és un home al qual, per imperatius 
professionals, li toca ser un d’aquells 
que tenen el privilegi de pensar i de 
reflexionar sobre el sentit i el desen
volupament de l’àrea metropolita
na, l’espai on treballa i on resideix; 
per tant, aigú que pot descriure’ns 
com es va fent el Sabadell d’avui 
en dia.
Joaquim, a mi em sembla que Tac
tual tendéncia, a Thora de pen
sar la ciutat moderna, és la que 
ens ve marcada pel model fun- 
cionalista. És així com tu ho 

1 1 6  veus?
A veure, copiar els criteria dels 
americans per definir i per delimi
tar “ciutat” no és gratuit, però, és 
dar, implica copiar també les seves 
hipótesis. Elis defineixen “ciutat” o 
“àrea metropolitana” segons la 
grandária, la densitat, la “connecti- 
vitat” o la interacció, i, a més a més, 
segons l’autosufidénda o T”auto- 
contenció” d’un fenomen relacional, 
que és on es viu i on es treballa. 
Aixó, potser, és limitât, però, a ells 
els serveix perqué creuen que el 
desplaçament entre la residència i 
el treball, que és quelcom quotidiá, 
és Tindicador més determinant a 
Thora de comprendre el concepte 
“ciutat”. Residéncia-Treball és una 
relació de base diària.
Però, de quina manera, els fluxos 
originats pels desplaçaments no- 
obligats, els que genera Toci, els 
que defineixen al ciutadá privât, 
no solament públic, serveixen per 
a matisar o per a acabar de fer 
una anàlisi més complerta?
Al model americà, aquest criteris no 
hi apareixen. Realment, no compten. 
Aleshores, traduir-lo a la realitat
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mediterrània, pot servir-nos?
Té limitacions, és veritat. Però no 
podem oblidar els treballs fets per 
TInstitut d’Estudis Metropolitans que 
intenten incloure, précisément, tots 
aquests altres criteris més propis 
de la nostra realitat europea en els 
quais apareixen dades com la 
següent: una tercera part de la gent 
dediquem o estem générant rela
cions de barri, una altra tercera part 
de municipi, fora del mateix barri i 
una tercera part més, la resta, fora 
del municipi.
Per això mateix, la reconciliació i 
la simbiosi d’aquests dos tipus de 
criteris es fa del tot necessària.
Bé, ho hem de tenir en compte, però, 
alerta que ells ens porten molt avan- 
tatge, perqué fan delimitacions de 
districtes o àrees metropolitanes 
des de 1910. Gairebé, estem repe- 
tint tot el creixement evolutiu pel 
qual ells han passât: grans super
ficies comerciáis, d’oci, etc., tant a 
fora com a dins de les ciutats, per 
tant, és racional que ens fixem en 
corn han sabut donar solucione ais 
problèmes i no repetir-ne els errors. 
El fet cultural, el fenomen de Tas- 
sociacionisme, entre altres qües- 
tions, s’ha de tenir en compte per
qué és molt important. S’ha d’anar 
amb cura per no dissenyar un model 
desproporcionat i allunyat de les 
necessitate exigidas pel ciutadà; 
fixem-nos, per exemple, en coses 
com la importància del “problema” 
del nom que han de tenir les àrees 
metropolitanes, i quines son les 
regles que s’ha de seguir per a posar 
el nom précis a cadascuna d’elles.

De la mateixa manera que l’àrea 
gran s’ha de denominar Barcelona- 
Sabadell-Terrassa, la petita s’ha de 
dir Sabadell-Barberà-Castellar. Per 
tant, tothom surt a la foto. Això, avui 
en dia, és pensar en termes asso- 
ciatius.
Quina ha estât la dinàmica de la 
mobilitat metropolitana de Tàrea 
que anomenes petita?
Corn ens explicava TAssumpta 
Gener, Tany 1990, les immigracions 
cap a Sabadell son, bàsicament, de 
Barcelona i, les emigracions de 
Sabadell es dirigeixen, també bàsi
cament, cap als municipis de Ten- 
torn. Implicitement s’ha tingut en 
compte tots els factors que generen 
la mobilitat ciutadana. Explicitament, 
hem volgut dir: Fem corn si fóssim 
americans!
A mi em sembla que, els que us 
dediqueu a pensar la ciutat, us 
heu limitât a fer el diagnòstic i no 
heu assumit Tètica que suposa 
alertar les administracions, tot 
plantejant, si cal, alternatives de 
contendo o de correcció del 
desenvolupament de les ciutats 
modernes. L’urbanista il lustrât, 
aquell que es responsabilitza de 
donar contingut filosôfic al seu 
model d’estudi, ja no existeix?
A veure, la ciutat creix molt en exten- 
siô, però, en canvi, el creixement 
conjunt de Tàrea en nombre d’ha
bitants no varia massa. El que si 
que creix, dones, és la mobilitat inter
na d’aquest territori. De quina mane
ra? Barcelona i altres municipis de 
la zona han perdut tres-cents mil 
habitants i, d’altra banda, els muni
cipis de les rodalies han crescut, en 
aquests quinze anys, gairebé un 
vint per cent, estem davant d’un 
creixement fort de naturalesa dis
persa, les àrees residenciáis són 
urbanitzacions, sobretot, amb viven- 
des unifamiliars, és a dir: a un cin
quanta per cent del territori li corres- 
pon un quinze per cent de població. 
Aleshores, un deis problèmes que 
tenim, que jo cree que és solucio- 
nable, és que, en vint anys, hem 
gastat molt terreny i malgrat tot, 
valorant Sabadell respecte el seu 
entorn, queda força individualitzat 
i compacte.



Qué s’hauria de fer?
Aquesta tendència, de creixement, 
s’hauria de corregir. Ens hem de 
basar en un creixement compacte. 
Una opció és potenciar eis passa- 
dissos verds que tenim. Potenciar 
aquest passadis que hi ha entre 
Sabadell i Terrassa i allargar-lo per 
la Serra de Gallinés, encara que 
aixô signifiqui congelar la urbanit- 
zació de Can Barata que a més, a 
cop d’ull, presenta iMegalitats. També 
hem de continuar-lo per Sant Cugat 
i Cerdanyola i intentar que connec- 
ti amb Collserola.
Però, el clutadà, precisament, 
quan es desplaça entre ciutats, 
pot tenir la sensació que el camp 
s’està convertint en una mena de 
“no-lloc” i, a la vegada, que eis 
limits de la seva ciutat s’han des- 
dibuixat.
No. En aquesta àrea de què par- 
lem, delimitada per Sabadell-Bar- 
berà-Sant Quirze-Castellar, inscri
ta entre aquests passadissos verds, 
les ciutats adquireixen individuali- 
tat urbana i, a la vegada, repre
senten un territori caracteritzat per 
l’equilibh camp-ciutat. Es conver- 
teixen en entitats comprensibles.

contingudes i també més complexes 
i més riques. Constitueixen una pri
mera escala urbana, més petita, 
imbricada de manera natural amb 
una de més gran que ens connec
ta amb Barcelona. Això ha permès 
un creixement economic que dona 
viabilitat evolutiva a la zona.
I, el camp on queda?
Dones, afortunadament, el nostre 
model de creixement ens ha portât 
a mantenir un fet estimable, fixa’t, 
per exemple, que l’aghcultura més 
rica és, precisament, la que es 
desenvolupa a l’àrea metropolita
na: al Penedès, l’agricultura inten
siva del Maresme, etc. És a dir, és 
aquí on es déna amb més força la 
potenciacié del sector priman. 
Veus alguna relació entre aquest 
fenomen de la Cíutat de Ciutats 
amb el projecte noucentista de la 
Catalunya Ciutat?
No, de totes maneres és un tema 
que he estudiat poc, però cree que 
els noucentistes no pensaven, en 
termes dimensionals, en l’escala en 
qué es pensa actualment. No com- 
pactaven com ho fern ara. Ho des- 
crivien més en termes de ciutats 
separadas.

Quina assignatura pendent tenim 
i et sembla que és la més peremp- 
tòria per aprovar?
Des del punt de vista econòmic, l’a- 
tur i, des del punt de vista territo
rial, el transport. El transport públic 
encara és deficitari i el vehicle pri
vat té massa protagonisme. El crei
xement patològic que s’ha donat en 
l’àrea on vivim ha tingut dos pério
des; l’un, el 1972-1982, quan es va 
produir la part més gran d’aquest 
creixement, marcat per l’especula- 
ció i la manca de disciplina i de 
referent urbanistic i l’altre, en canvi, 
el 1982 i 1992, ja amb la Generalität, 
el creixement es compactât i con- 
tingut. Cree que ens mantenim dins 
un equilibri indùstria-camp-urba- 
nisme molt suggeridor i que, inévi
tablement, potencia l’arrelament 
econòmic. Que una empresa com la 
Sony estigui on està no és fruit de 
l’atzar, per exemple.
Quin element ressaltaries del 
Sabadell actual?
L’Eix Macià que s’ha constituït per 
donar centre.
Però donar centre a la rodalia, no 
a Sabadell.
No és només al propi Sabadell, sino

117



118

que, a més, li ha servit per guanyar 
“centralitat” dins l’àrea metropolita
na gran.
És singular la nostra cíutat quant 
al manteniment d’una dualitat de 
centres. Això és un plantejament 
que pot aglutinar interesaos o, al 
contrari, pot crear elements desin- 
tegradors?
Jo diria que els dos centres están 
justificats perqué atrauen gent, cap 
d’ells són forats urbans, no están 
morts. Això vol dir que tots dos fan 
falta. AIgú podria questionar el cost 
de l’Eix, però, acceptant qualsevol 
tipus de crítica, en el fons, torno a 
repetir-ho, l’Eix era una nécessitât. 
L’ús de la seva façana ningù pot 
discutir-lo, “El Corte Inglés” és un 
focus d’atracció i generador d’acti- 
vitats indiscutible i ajuda a configu
rar les noves dimensions de la ciu- 
tat. A mi, personalment, m’agradaria 
que aquests dos centres acabes- 
sin trobant-se. D’alguna manera, la 
Ronda Zamenhof intenta fer-ho.
Sí, però això és continuar pensant 
en la ciutat-rendible, en termes de 
funcionalitat, i deixar de priorit- 
zar la ciutat-relacional, no és això 
un problema reduccionista?
Sóc optimista i, per exemple, un Hoc

com el “Baricentro” ha significat, per 
a certes poblacions, l’adquisició d’un 
centre que no tenien i compter amb 
un espai que possibilità passar tot 
el dia, cosa que és bona.
Però, la valorado qualitativa que 
aquest espai i temps pot donar 
és, si més no, propera a l’acultu- 
rització. Els equipaments d’a- 
quests espais són, culturalment, 
pobres.
Jo no ho veig aixi. És crear un altre 
tipus de “centralitat” que no des
carta altres possibilitats. Que es 
pugui ensenyar a ballar sardanes 
davant d”’EI Corte Inglés”, que es 
pugui organitzar regates de modé
lisme al llac del Parc Catalunya, això 
és una forma més d’associacionis- 
me cultural. I, en tot cas, intentem 
que el “Baricentro” tingui més huma- 
nitat, no neguem els Baricentros. 
En el fons, és intentar veure el pro
blema com un canvi d’escala que 
possibilità l’existència de ciutats més 
riques i, això és important, amb més 
oportunitats. Per tant, no hi veig cap 
contradicció empobridora.
I què es fa amb els centres hlstò- 
rics?
Dones jo cree que, précisément, un 
centre corn el de Sabadell, estarla

més aprofitat i més potenciat si tin- 
gués unes àrees comerciáis corn 
les que estem parlant, això sí, amb 
unes dimensions pensades per 
aquest espai. Sabadell és una ciu- 
tat molt rica, però encara som lluny 
d’altres territoris més avançats, per 
això mateix, hem de potenciar allò 
que genera activitat industrial i 
econòmica, no ens enganyem, és 
això el que manté les ciutats vives. 
Quant més nivell económic tinguem, 
i això a Sabadell es tradueix en un 
indiscutible augment de la renda 
per càpite, més capacitat de con
servar tindrem i la nostra ciutat será 
un Hoc de més bon viure.

El ciutadá sabadellenc del futur, per 
a comprendre qui és, haurà de saber 
com s’ha fet Sabadell ara. Una 
època de canvis com la nostra és la 
que genera més preguntes i res- 
postes possibles, per tant, les parau
les de Joaquim Clusa poden aju- 
dar-nos a entendre’ns com a 
ciutadans i a entendre la ciutat.


